

International Working Group “Public Health-Ethik/Covid-19”

within the Akademie für Ethik in der Medizin (AEM)

Coordinators

Verina Wild (Universität Augsburg)

Jan-Christoph Heilinger (RWTH Aachen)

Georg Marckmann (LMU München)

Members

Berlinger, Nancy (Hastings Center)

Buyx, Alena (TU München)

Chung, Roya (Université de Montréal)

Ciruzzi, Susana (Universidad de Buenos Aires, Hospital de Pediatría SAMIC)

Eckenwiler, Lisa (George Mason University)

Ehni, Hans-Jörg (Universität Tübingen)

Friedrich, Orsolya (Fernuniversität Hagen)

Heilinger, Jan-Christoph (RWTH Aachen University)

Hauskeller, Christine (University of Exeter)

Ilkilic, Ilhan (Universität Mainz)

Maeckelberghe, Els (University of Groningen)

Marckmann, Georg (LMU München)

May, Arnd T. (Zentrum für Angewandte Ethik)

Munthe, Christian (University of Gothenburg)

Nagel, Saskia (RWTH Aachen University)

Ranisch, Robert (IZEW Universität Tübingen)

Razum, Oliver (Universität Bielefeld)

Riedel, Annette (HS Esslingen)

Roth, Benjamin (Ev. Akademie Loccum)

Schröder-Bäck, Peter (HSPV NRW)

Sleumer, Quintus (Charité Berlin)

Stratil, Jan (LMU München)

Strech, Daniel (Charité Berlin)

Thompson, Alison (University of Toronto)

Venkatapuram, Sridhar (King's College London)

West-Oram, Peter (Brighton and Sussex Medical School)

Wild, Verina (Universität Augsburg)

Zielsetzung:

Die Covid-19-Pandemie fordert politische Entscheidungsträger und Behörden heraus, ethisch brisante Entscheidungen über Public Health-Interventionen unter Bedingungen unvollständigen Wissens und teilweise unter großem Zeitdruck zu treffen. Eine virologische, politische oder juristische Bewertung allein kann den ethischen Herausforderungen nicht gerecht werden. Entsprechend ist die Perspektive der Public Health-Ethik dringend erforderlich. Diese Perspektive ist populationsbezogen, wobei die relevanten Populationen nicht allein regional oder national, sondern auch global verstanden werden. Ziel der Arbeitsgruppe ist es, die public-health-ethischen Fragen der Covid-19-Pandemie zu diskutieren und die Ergebnisse in die anstehenden Debatten und politischen Entscheidungsprozessen einzubringen. Ein weiteres Ziel ist die internationale Vernetzung im Bereich der Public Health-Ethik allgemein und insbesondere der Pandemie-Ethik.

Aims and Activities:

The Covid-19 pandemic challenges policy makers and authorities to make ethically sensitive decisions on public health interventions under conditions of incomplete knowledge and sometimes under great time pressure. A virological, political, or legal assessment alone cannot meet the ethical challenges. Accordingly, the perspective of public health ethics is urgently needed. This perspective is population-based, whereby the relevant populations are not only understood regionally or nationally, but also globally. The aim of the working group is to discuss the public health ethical issues of the Covid-19 pandemic and contribute the results to the upcoming debates and political decision-making processes. A further goal is international networking in the field of public health ethics in general and more specifically in pandemic ethics.

Arbeitsschwerpunkte:

Erarbeiten von Policy Briefs und Hintergrundpapieren zu ethischen Fragen der Covid-19 Pandemie (Beispielthemen: Ethische Anforderungen an gesundheitspolitische Entscheidungen während einer Pandemie; ethische Empfehlungen für die Verteilung von Impfstoffen; ethische Bewertung von "Corona-Apps").

Bisherige Arbeitsergebnisse: <https://www.public-health-covid19.de/ergebnisse.html>

Die Arbeitsgruppe beteiligt sich am [Kompetenznetz Public Health-COVID-19](#) und kooperiert mit der [AG Public Health Ethik der Deutschen Gesellschaft für Public Health](#).

Tasks:

Preparation of policy briefs and background papers on ethical issues related to the COVID-19 pandemic (e.g. ethical requirements for policy decision-making during a pandemic; ethical recommendations for the distribution of vaccines; ethical evaluation of "covid-19 apps").

Results to date: <https://www.public-health-covid19.de/ergebnisse.html>

The working group participates in the [Competence Network Public Health-COVID-19](#) and cooperates with the [AG Public Health Ethics of the German Society for Public Health](#).

Contact: v.wild@lmu.de